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باز هم از سکه ریخت
ادامه  از  تهران  اتحادیه طلا  و جواهر  رئیس 
بازارهای  در  طلا  و  سکه  قیمت  کاهش  روند 
بازارهای  در  قیمت طلا  کاهش  پی  در  داخلی 
جهانی  و تعادل نرخ ارز در داخل خبر داد و بر 
حصول ثبات نسبی در بازار طی یک ماه اخیر و 

رکود مجدد بر بازار تاکید کرد. 
سکه امامی در این هفته در بازه ۲۹ میلیون 
تا ۲۸ میلیون و ۹۵۰ هزارتومان نوسان  و ۸۰۰ 
محدوده ۲۹  در  هفته  پایان  در  و  است  کرده 
پایان  خود  کار  به  تومان  هزار   ۱۰۰ و  میلیون 
داد. عقب نشینی همزمان انس جهانی طلا و 
دلار تهران کار را برای سکه بازان سخت تر کرد 
و معامله گران سکه زیان ۲.۹ درصدی را ثبت 
کردند. بررسی ها نشان می دهد علیرغم بر رشد 
حباب  گذشته،  یک ماهه  بازه  در  سکه  قیمت 
سکه در این مدت نزولی شده و به محدوده ۱۸ 
درصدی رسیده است، این مسئله نشان می دهد 
خریداران سکه بی گدار به آب نزده و با احتیاط 
قیمت ها را بالا برده انددارندگان ربع سکه، ولی 
پرچم دار کاهشی ها شدند و زیان هفتگی ربع 
رسید.معامله گران  درصد  سه  بالای  به  سکه 
طلای آب شده، ولی از سایر معامله گران در بازار 
طلا کمتر زیان کردند و کاهش همزمان دلار و 
طلای آب شده تنها زیان ۱.۷ درصدی را نصیب 

دارندگان طلای آب شده کرد. 
نادر بذرافشان در گفت وگو با ایسنا، در رابطه 
با وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه و طلای 
داخلی، اظهار کرد: در هفته ای که گذشت، در 
بازارهای جهانی شاهد کاهش ٣٧ دلاری اونس 
جهانی طلا بودیم که در حال حاضر نرخ ١٩۵۶ 

دلاری را ثبت کرده است.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه  داد: 
در بازارهای داخلی نیز نرخ ارز از ثبات نسبی 
را تجربه کرد؛  نوسان کاهشی  و  بود  برخوردار 
براین اساس روند کاهش قیمت ها در بازار سکه 

و طلا را داشتیم.
وی در رابطه با آخرین قیمت معاملاتی سکه و 
طلا در بازار روز گذشته )پنجشنبه( و تغییرات آن  
نسبت به ابتدای هفته، گفت: هر قطعه سکه 
تمام طرح جدید در این هفته با ٣۵٠ هزار تومان 
کاهش قیمت، در آخرین معاملات روز پایانی 
هفته، ٢٩ میلیون و ١٠٠ هزار تومان تعیین قیمت 
شد. سکه تمام طرح قدیم نیز با ١٠٠ هزار تومان 
کاهش هفتگی به ٢۵ میلیون و ۴۵٠ هزار تومان 
در پایان هفته رسید. نیم سکه نیز کاهش ١٠٠ 
هزار تومانی را نسبت به ابتدای هفته تجربه کرد 
و در پایان هفته ١۵ میلیون و ٢۵٠ هزار تومان 
دادوستد شد. ربع سکه نیز با کاهش ٢٠٠ هزار 
تومانی نسبت به ابتدای هفته ١٠ میلیون و ٣۵٠ 
هزار تومان قیمت داشت.  سکه های یک گرمی 
بانک مرکزی اما بدون تغییر نسبت به ابتدای 
هفته ماند و در پایان هفته به پنج میلیون و ٧٠٠ 

هزار تومان معامله شد.
وضعیت  آخرین  با  رابطه  در  بذرافشان 
حباب  کرد:  اعلام  نیز  بازار  در  سکه  حباب 
سکه نیز در این هفته، نوسان زیادی را تجربه 
آخرین  در  در  نداشت؛  خاصی  تغییر  و  نکرد 
معاملات پایانی این هفته هر قطعه سکه پنج 
بود. حباب  دارای  تومان  هزار   ١٨٠ و   میلیون 
بیان  با  تهران،  جواهر  و  طلا  اتحادیه  رئیس 
و  ثبات  با  بازاری  اخیر  هفته  یک  بازار  اینکه 
بدون التهاب بود، گفت: کاهش تقاضا و رکود 
بازار حاکم است  و مجدد کاهش  بر  همچنان 
تقاضا در بازار در هفته ای که گذشت تشدید 
شد. این درحالیست که طی یک ماه اخیر، روند 
ثبات قیمت ها را شاهد بودیم و قیمت ها به ثبات 
نسبی خوبی رسیده است اما متاسفانه همچنان 

تقاضای خاصی وجود ندارد.
طی  که  کرد  امیدواری  ابراز  پایان  در  وی 
هفته های پیش رو رونق به صنعت سکه و طلا 
باز گردد و مجدد شاهد رونق در بازار سکه و 

طلا باشیم.

تسهیل سرمایه گذاری در بازار 
سرمایه از طریق صندوق های 

سرمایه گذاری

فیروزه  مالی  گروه  سرمایه گذاری  معاون 
این است که  گفت: نفس وجود صندوق ها 
به  دو  آنها هر  تعداد  و چه  تنوع  نظر  از  چه 
سرمایه گذاری غیر مستقیم و انتخاب راحت 
تر سرمایه گذاران و تسهیل سرمایه گذاری در 

بازار سرمایه کمک می کند.
معاون  تجریشی،  خان  تقی  امیر 
گفتگو  در  فیروزه  مالی  گروه  سرمایه گذاری 
با خبرنگار "صدای پول" اظهار کرد: شاخص 
بازار سرمایه در مراحل زمانی متفاوت بازدهی 
بالاتری داشته است. اما باز می بینید که این 
اعتماد به نسبت سایر بازارها سخت تر ایجاد 

می شود.
دخالت  به  ینها  ازا  بخشی  داد:  ادامه  وی 
هایی که در بازار سرمایه رقم می خورد، بر می 
طلا  مسکن،  دلار،  گذار  سرمایه  وقتی  گردد. 
و… را می خرد قیمت آن ثابت است. اما در 
بازار سرمایه با این مواجه هستید وقتی پس 
خریداری  را  آن  شرکت  یک  سهام  تحلیل  از 
آن  خوراک  نرخ  که  بینید  می  صبح  کردید، 
آن  یا هزینه درآمدهای صادراتی  تغییر کرده 
بالا رفته و… بدتر از این گاهی باخبر می شوید 
براساس  برخی  و  اتخاذ شده  تصمیم  این  که 
آن معامله انجام دادند و دو هفته بعد اعلام 
شده است. اینها باعث می شود علیرغم اینکه 
سود بازار سرمایه از سایر بازارها بیشتر است، 
نگرانی و عدم اعتماد برای سرمایه گذاران شکل 

بگیرد. 
مساله  این  رفع  برای  کرد:  بیان  تجریشی 
به  تا شفافیت  را سالم سازی کنیم  باید فضا 
قیمت  موضوع  این،  بر  علاوه  برگردد.  بازار 
گذاری دستوری نیز در میان است. مثلا شما 
سهام یک شرکتی را تحلیل کردید، اما جایی 
و  صنعت  این  که  شود  می  گرفته  تصمیمی 
شرکت سودآوری خوبی دارد. محدودیت برای 
پایین  را  گذاری  قیمت  شود،  می  گذشته  آن 
می آورند و به صورت دستوری و مستقل از 
اتفاق،  این  گیرد.  می  اقدام صورت  این  بازار 
اتفاق خوبی نیست. اگر بتوانیم این عوامل را 
که بسیاری نیز داخلی هستند، از بازار حذف 
سرمایه  بازار  به  بیشتری  اعتماد  قطعا  کنیم 

خواهد شد.
فیروزه  مالی  گروه  سرمایه گذاری  معاون 
درباره صندوق های سرمایه گذاری موجود در 
از یک پله بالاتر به  بازار گفت: اگر بخواهیم 
می  کنیم،  نگاه  گذاری  سرمایه  های  صندوق 
بینیم عملا در دنیا صندوق های سرمایه گذاری 
به عنوان روش سرمایه گذاری غیرمستقیم به 
جاافتاده  مستقیم  گذاری  سرمایه  از  نسبت 
تر است. تعداد و تنوع صندوق ها عملا یک 
می  که  است  گذارانی  سرمایه  برای  مزیت 
بازار  وارد  غیرمستقیم  و  درستی  به  خواهند 

شوند.
تنوع  اول  قدم  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
صندوق ها مهم است. صندوق های اهرمی را 
داریم که پنجمین صندوق اهرمی پذیره نویسی 
می  که  است  گذارانی  مختص سرمایه  و  شد 
خواهند با اعتبار، وام و اهرم وارد بازار سرمایه 

شوند.
بادرآمد  های  صندوق  داد:  ادامه  تجریشی 
جایگزین  کالای  نوعی  به  که  داریم  را  ثابت 
های  صندوق  هستند.   بانکی  های  سپرده 
سرمایه  تا  گرفتند  شکل  تازگی  به  که  بخشی 
گذار به صورت خاص بتواند بخش خاصی را 
انتخاب کند و از آن طریق سرمایه گذاری کند.
این  بعدی  نکته  کرد:  عنوان  همچنین  وی 
های  صندوق  انواع  از  کدام  درهر  که  است 
سرمایه گذاری شما می توانید تنوع بیشتری 
بین  از  را  صندوق  یک  یعنی  ببینید.  هم  را 
چند صندوق انتخاب کنید. یعنی صندوقی را 
انتخاب می کنید که مدیر صندوق آن، عملکرد 

و سابقه بهتری داشته است. 
تجریشی گفت: نفس وجود صندوق ها این 
است که چه از نظر تنوع و چه تعداد آنها هر 
دو به سرمایه گذاری غیر مستقیم و انتخاب 
سرمایه  تسهیل  و  گذاران  سرمایه  تر  راحت 

گذاری در بازار سرمایه کمک می کند. 

مدت هاست که خودروسازان از زیان ده بودن خود 
گلایه دارند، اما همچنان مجبور به تولید هستند. در 
این مسیر محدودیت هایی نیز در مسیر قیمت گذاری 
وجود دارد که همواره آنان را به استفاده از ترفند هایی 
این  از  یکی  است.  داده  سوق  قیمت  افزایش  برای 
ترفند ها اعمال آپشن های جزئی در تولیدات است تا به 
این ترتیب با عنوان ارائه محصول جدید بتوانند مجوز 

افزایش قیمت را از شورای رقابت اخذ کنند.
به گزارش خبرآنلاین ، این نهاد چندی پیش مجوز 
افزایش ۸۰ تا ۱۷۰ میلیونی قیمت برخی محصولات 
ایران خودرو را که هیچ تغییر مشهودی ندارد، صادر 
تا  معیوب  چرخه  این  ترتیب  این  به  است.  کرده 
مصرف کننده ای ادامه می یابد که سال هاست ناچار به 
استفاده از تولیدات بی کیفیت و با قیمت های گزاف 
است. این تصمیمات در حالی اتفاق می افتد که پروژه 
واردات خودرو برای تعدیل قیمت این کالا در بازار 
نیز در پیچ و خم های اداری مانده و در این مسیر 
آن مفادی که می توانست افزایش قیمت خودرو در 
کشور را حل کند، یا حذف می شود و یا تغییر می کند. 
روندی که به تعبیر کارشناسان فروش امید بود تا چند 
صباحی قیمت ها کنترل شود. تحلیلگران با توجه به 
این آمارها، معتقدند صنعت خودرو در حال حاضر 
از مشکلات ساختاری در سطوح مختلف رنج می برد؛ 
به نحوی که این مسائل سبب شده است زیست بوم 
صنعت خودرو در ایران برای تولید خودروی باکیفیت 
و با فناوری بالا مهیا نباشد و علاوه بر عقب ماندگی 
صنعت خودرو در بازارهای جهانی از سایر رقبای خود 
در عرصه بین الملل، نارضایتی زیادی را در کشور نیز 

رقم بزند.
چندی پیش مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی 
پژوهشی، تاکید کرد: نوع رابطه دولت و شرکت های 
خودروسازی و حاکمیت شرکتی در این بنگاه ها یکی از 
اساسی ترین وجوه ساختاری پیدایش مسایل فراوان 
در این صنعت است. دولت برخلاف آن که در ظاهر 
حدود ۶ درصد از سهام ایران خودرو و ۱۷ درصد از 
سهام سایپا را در اختیار دارد، اما در واقع صاحب اختیار 
بیش از ۵۰ درصد از سهام هر دو خودروساز از طریق 
سهام چرخه ای )حدود ۲۶ درصد در ایران خودرو و ۴۲ 
درصد در سایپا( و سهام شرکت های عمومی غیردولتی 
است و از این طریق اعمال نظر دولت و دخالت در 
است.  امکان پذیر  سراعت  به  و  بی واسطه  بنگاه ها، 
در اختیار داشتن سهام چرخه ای توسط خودروسازان 
عملا به کاهش سرمایه در گردش و توان مالی هر دو 
شرکت برای تولید شده که منجر به زیان های مالی 
فراوان شده است. بنا به گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس، طی ۳۰ سال گذشته سیاست های صنعتی 
طراحی  در  راهبردی  ایرادهای  دارای  خودرو  بخش 
است.  بوده  سیاستی  ابزارهای  این  پیاده سازی  و 
سیاست هایی از جمله تعرفه واردات خودرو، تعرفه 
دستورالعمل  استانداردها،  خودرو،  قطعات  واردات 
قیمت گذاری و حمایت های مالی طی این چند دهه 
به کار گرفته شده، اما فهم ناقص از این ابزارها، اشتباه 
در عملیاتی سازی و عدم بهره مندی از دیگر ابزارهای 
سیاستی، عملا موجب شده است که حرکت به سمت 
کاهش عمق داخلی سازی، حفظ تولیدات گذشته و 
کاهش کیفیت، بیشترین منافع را برای تولیدکنندگان 

این عرضه رقم بزند.
از خودروسازان نباید انتظار سودآوری داشته باشیم

در  خودرو  صنعت  کارشناس  احتشام زاد،  فرهاد 
همین خصوص در گفت وگو با خبرآنلاین می گوید: 
هستند  موظف  هستند،  بورسی  که  شرکت هایی 
را در سایت کدال  صورت حساب های مالی ۶ ماهه 
منتشر کنند. بر همین اساس، صورت وضعیت های 
۶ ماهه ثبت شده شرکت های سایپا، ایران خودرو و 
پارس خودرو در کدال وجود دارد. وی می افزاید: بر 
بزرگ  خودروساز  سه  انباشته  زیان  اساس،  همین 
دولتی در ۶ ماهه اول سال جاری، ۴۳ هزار میلیارد 
بوده  تومان  میلیارد  روزی ۱۸۳  عبارتی  به  و  تومان 
است. این کارشناس صنعت خودرو تصریح می کند: 
به  تبدیل  خودرسازان  که  زمانی  تا  دارم  باور  من 
خودروسازهای خصوصی نشوند، نمی توانیم از آنها 
انتظار سودآوری داشته باشیم، چون موارد دیگر به 
موضوع فعالیت اقتصادی این مجموعه ها ارجحیت 

پیدا می کند.
وزیر صمت در یک دوره بارها عوض می شود

در  دارم  به خاطر  عنوان می کند: من  احتشام زاد 
ارزیابی شد و حتی در  این موضوع  دوران مختلف 
مجلس، کمیسیون تحقیق و تفحص به این موضوع 
پرداخت. قبل از این که ممنوعیت واردات مطرح باشد، 
مجموعه های تولیدی از عملکردشان در برابر واردات 
قیمتی ای  درباره سقف های  حتی  و  می کردند  دفاع 
که برای آن ها وجود داشت. در آن زمان خودروهای 
تولید  خودروهای  قیمتی  سقف  عبارتی  به  وارداتی 
می کند:  تصریح  می کرد.وی  هم مشخص  را  داخل 
موضوعات مختلفی در این خصوص مطرح شد و یکی 
خودرویی  مجموعه های  ناخواسته  توسعه  آن ها،  از 

بود. یعنی سایت هایی به سفارشات خارج از مجموعه 
و بدون در نظرگیری مزیت  رقابتی آن مناطق ایجاد 
می شد و به عبارتی، توسعه سایت های زیرشاخه این 
شرکت ها اتفاق می افتاد؛ بدون این که مورد نظر آن 

شرکت ها باشد.
این کارشناس صنعت خودرو متذکر می کند: بحثی 
هم در خصوص تعداد نیروی انسانی، تراکم نیروی 
انسانی وجود داشت که  انسانی و بهره وری نیروی 
بارها درباره این موضوع صحبت شده است. بخشی 
هم در خصوص زیان های انباشته ای است که طی 
کوتاه مدت  مدیریت های  از  ناشی  مختلف  دوران 
به وجود آمده است.احتشام زاد  این مجموعه ها  در 
صمت  وزیر  که  می بینیم  دائما  ما  می دهد:  ادامه 
عوض می شود؛ آن هم در شرایطی که خودروسازی 
راستای  در  و  دولتی  مدیریت  تحت تاثیر  کشور 
تصمیم گیری های آن ها است و صنعت خودروسازی 

از این شرایط تحت تاثیر قرار می گیرد.
با واقعیت تحریم نمی خواهیم روبه رو شویم

امکان  و  مدیریتی  ثبات  عدم  می کند:  بیان  وی 
که  است  دیگری  موضوع  بلندمدت،  برنامه ریزی 
موضوع،  چهارمین  می زند.  آسیب  خودروسازان  به 
واقعیت  این  با  ما  این که  است؛  تحریم  واقعیت 
تامین  در  به هرصورت  شویم.  روبه رو  نمی خواهیم 
و  دارد  وجودی  مشکلات  قطعات،  از  یک سری 
ارتباطات  نیازمند  مجموعه ها  در  دانش  به روزسانی 
خودرو  صنعت  کارشناس  است.این  گسترده تر 
می گوید: ما می بینیم خودروسازان خصوصی، شتاب 
رشدشان بعضا بیشتر از شرکت های دولتی است و 
فرآیند رو به رشد بهتری را شروع کردند و آزادانه تر 
کنند.احتشام زاد  انتخاب  و  تصمیم گیری  می توانند 
که  می شود  باعث  عوامل  این  مجموع  می افزاید: 
شرکت های خودروساز دولتی با عدم امکان مدیریت 
بلندمدت و نیز عدم آزادی عمل در تصمیم گیری های 
مدیریتی، نتوانند موفق عمل کنند و نتیجه خوبی به 

دست آورند.
وی عنوان می کند: در رابطه با این که بخواهیم در 
راستای چند عدد به موضوع بپردازیم و این که این 
عددها را چه کنیم که مثبت شوند، واقعیت این است 
که موضوع بسیار گسترده است و بیش از ۵۰ سال 
است که در شرکت های خودروسازی ریشه دوانده 

است.
مهمرین جراحی، خصوصی سازی خودروسازان است

این کارشناس صنعت خودرو تاکید می کند: شاید 
مهم ترین جراحی که می تواند در این زمینه انجام 
خودروسازی  شرکت های  خصوصی سازی  شود، 
است؛ کمااین که براساس دستوری که رییس دولت 
سیزدهم داده بود، قرار بود تا شهریورماه سال گذشته 
این اتفاق بیفتد. اما این اتفاق نیفتاد. عقب انداختن 
این موضوع فقط باعث می شود که حجم زیان های 

انباشته افزایش پیدا کند.
احتشام زاد می افزاید: این که ما بگوییم شورای رقابت 
درنظرگیری  بدون  قیمت گذاری  نهاد  یک  عنوان  به 
قیمت گذاری  مجموعه ها  بر  حاکم  واقعیت های 
می کند، به نظرم صحیح نیست، زیرا شورای رقابت 

سعی می کند هزینه های واقعی قیمت تمام شده تولید 
را در نظر بگیرد و معتقد است هزینه های ناکارآمدی 
سیستم های سازمان را نباید مشتریان پرداخت کنند. 
سازمان،  یک  مالی  گزارش های  می کند:  عنوان  وی 
نقش آزمایش خون یک فرد را دارد. وقتی گزارش های 
یعنی  می دهد،  نشان  را  اعدادی  چنین  یک  مالی 
پارامترهای خوبی در سازمان اتفاق نیفتاده است و 
و  مقطعی  درمان های  دارد.  وجود  زیادی  مشکلات 
تلاش برای حرف های قشنگ زدن، به طور طبیعی 

کمکی به خروجی های مجموعه ها نخواهد کرد.
اما چه می شود که در این چرخه از تولید کننده 
»ساسان  هستند؟  ناراضی  همه  کننده،  مصرف  تا 
سیاستگذاری  شورای  سابق  اعضای  از  قاسمی« 
بسته  دروازه  از   ۲۴ اقتصاد  با  گفتگو  در  خودرو 
روز  تکنولوژی های  روی  به  ایران  خودروی  صنعت 
با شعار  دنیا می گوید، دروازه ای که در این سال ها 

خودکفایی بسته مانده است.
دستور هایی از روی مصلحت

تولید  ادامه  معمای  به  پاسخ  در  قاسمی  ساسان 
خودرو همزمان با زیاندهی می گوید: »کمتر شرکت 
دولتی در کشور وجود دارد که با سودآوری فعالیت 
کند. خودروسازی هم از این قاعده مستثنی نیست. 
در این سیستم ها فعالیت ها برپایه مبانی اقتصادی 
نیست و جنبه دستوری دارد و از همین رو مسئله 
در  دارد.  وجود  تولیدی  واحد های  این  در  زیاندهی 
برای  مصلحت  روی  از  دستور هایی  فعالیت ها  این 
و...  تولید  میزان  گذار،  قیمت  نهاد  کردن  تعیین 
امکان سنجی اقصادی  صادر می شود بدون آن که 
رقابت  صنعتی  یک  در  وقتی  باشد.  گرفته  صورت 
اقتصاد  از چهارچوب یک  باشد شما  نداشته  وجود 
سالم خارج می شوید. تکنولوژی روز اگر در واحد های 
تولیدی متناسب با پیشرفت های صنعتی به کار گرفته 
نشود، آن واحد تولیدی به مشکل می خورد، یعنی 
بهای تمام شده محصول به صورت طبیعی افزایش 
پیدا می کند و در نتیجه دیگر صادراتی هم در این 

صنعت مطرح نیست«.
توسط  که  دارد  کمتر صنعتی وجود  او،  گفته  به 
بخش دولتی اداره شود و بتواند با بخش خصوصی 
رقابت کند. برای همین قاطبه صنایع خودروسازی 
دنیا وابسته به بخش خصوصی است. در کشور هایی 
هم دولت سهامدار است سعی میکنند اداره امور را از 
طریق نهاد های خصوصی دنبال کنند. این وضعیت 
دلیلی  اما  اعمال می شود،  ما  در کل صنایع کشور 
که باعث شده خودورسازی برجسته شود، مصرفی 
بودن آن و ارتباط داشتنش با مردم است. البته این 
وجود  با  که مجموعه صنعت خودرو  باید گفت  را 
سایر  از  می شود  اعمال  آن  بر  که  محدودیت هایی 
صنایع بهتر است، از همین رو اتفاقی که در صنعت 

خودرو می افتد خیلی تعجب برانگیز نیست.
صنعتی که به بازار جهانی دید نداشته باشد نمی 

تواند رشد کند
بخش  به  خودروسازی  انتقال  برای  زمینه  آیا  اما 
کارشناس  این  گفته  به  است؟  فراهم  خصوصی 
صنعت خودرو، بخش خصوصی که بتواند این دو 

ندارد  وجود  بگیرد  خود  قدرت  ید  در  را  خودروساز 
و  افراد  به  و  شد  خواهد  مطرح  رانت هایی  قطعا  و 
مانند  آن  نتیجه  که  شود  می  سپرده  بخش هایی 

خصوصی سازی های ما در گذشته می شود.
قاسمی در ادامه به اقتصاد ۲۴ می گوید: »صنعت 
خودروی ما باید در صنعت خودوری جهانی ادغام 
شود، یعنی مدیریت آن بخشی از سهام ۴۹ درصدی 
که در صنعت خودروی ما وجود دارد به یک برند 
بین المللی قدرتمند سپرده شود. آن ها تکنولوژی و 
دانش روز را بیاورند و به خاطر منافع خود صنعت 
خودروسازی ما را سودده و رقابتی کنند. من، چون 
مطالعاتی در این زمینه داشتم هیچ راهی را راهگشا 
برای صنعت خودروی کشور نمی دانم. مخالفت هایی 
مبنی بر کاهش کنترل در مواجهه با این پیشنهادات 
وجود دارد که باور دارم باید نظام کنترلی را قوی کرد. 
نمی توان دروازه صنعت را به تکنولوژی روز ببندیم. ما 
سال هاست که در صنعت خودروسازی در جا می زنیم 
و توسعه پیدا نکردیم. صنعتی که به بازار جهانی دید 
نداشته باشد نمی تواند رشد کند. اسم کره را بار ها 
با ما شروع  شنیدیم که صنعت خودرو را همزمان 
برند های آن در دنیا فروخته  کرده است، ولی الان 

می شود«.
این کارشناس صنعت خودرو با اشاره به تجربه دیگر 
کشور ها ادامه می دهد: »در رأس شرکت خودروسازی 
مالزی  در  یا  بوده؟  کسی  چه  جنوبی  کره  در  کیا 
شرکت میتسوبیشی چه کاری کرده است؟ در تایلند، 
به  خودروسازی  سپردن  چطور.  ویتنام  و  اندونزی 
بخش خصوصی هم ممکن نیست اگر یک جاده وجود 
نداشته باشد که مشارکت بین المللی کند، چون مراکز 
تحقیقاتی می خواهد. ما ۳۰ سال است می گوییم مرکز 
تست برای خودرو باز کنیم اما نمی توانیم، به دلیل 
اینکه توجیه اقتصادی نداریم و هزینه خودروساز ها 
بالاتر می رود. به همین دلیل باید از شبکه تکنولوژی 
صنعت  تا  کنیم  استفاده  خودرو  صنعت  جهانی 

خودروی ما دولوپ شود«.
زیانی که به صنایع وابسته به خودرو هم سرایت کرد

به گفته ساسان قاسمی، تعدادی از قطعه سازان 
کشور به دلیل ارتباطات و حجم فعالیت شان ممکن 
است از مزیت سودآوری برخوردار باشند. اما قاطبه 
صنعت قطعه سازی ما سال هاست که رشد نکرده 
و درجا می زند. اگر شرکتی که سرمایه ای را وارد این 
صنعت کرده به جای دیگری، چون صنعت ساختمان 

می برد ده ها برابر دارایی و توسعه امروز را داشت.
او در این باره می گوید: »وقتی شما با یک صنعت 
باشی  سودآور  نمی توانی  می کنی  کار  زیان ده  مادر 
مگر اینکه از رانت هایی برخوردار باشید. این رانت ها 
فعالان،  اکثر  نمی شود.  سازان  قطعه  همه  نصیب 
رشد متناسب با ظرفیت خود را نداشتند و دلیل آن 
به نوع قراردادها، شیوه پرداخت ها و عقب ماندن از 
تکنولوژی و بهره وری نامناسب مربوط است. تئوری 
همسطحی در اقتصاد می گوید در یک قسمت ما رشد 
می کنیم و در قسمت های دیگر هم باید اینطور باشد. 
در یک کشور توسعه یافته همه صنایع در در یک 

سطح هستند«.

 خودروسازان چطور روزی 1۸۳ میلیارد تومان زیان می دهند؟

و پشت چراغ قرمز  گیر خودر
گروه اقتصاد - خودروسازان روزی ۱۸۳ میلیارد تومان زیان می دهند؛ این تازه ترین آماری است که از زیان خودروسازان شنیده شده است. بنا به گزارش ها، 
زیان انباشته سه خودروساز بزرگ دولتی در ۶ ماهه اول امسال، ۴۳ هزار میلیارد تومان بوده که یک محاسبه سرانگشتی نشان می دهد که خودروسازان 

روزانه ۱۸۳ میلیارد تومان زیان می بینند.

وقتی شما با 
یک صنعت 

مادر زیان ده 
کار می کنی 

نمی توانی 
سودآور باشی 

مگر اینکه 
از رانت هایی 

برخوردار 
باشید. این 

رانت ها نصیب 
همه قطعه 

سازان نمی شود. 
اکثر فعالان، 

رشد متناسب با 
ظرفیت خود را 

نداشتند

معاون مالی صبا فولاد خلیج فارس در رویداد کیش اینوکس ۲۰۲۳ در نشست با 
خبرنگاران گفت:  امسال نسبت به سال گذشته ۲۰ درصد افزایش تولید داشتیم و  

همین روند را در سال آینده پیش بینی میکنیم.
سعید امید قائمی، معاون مالی صبا فولاد خلیج فارس اظهار کرد: شرکت صبا فولاد 
طی یکی، دو سال اخیر حرکت جدیدی را با مدیریت جدید شروع کرده که آثار آن را 

در روند فروش، تولید و سودآوری شاهد هستیم
وی افزود: اگر نگاهی به سود ۶ ماهه اول امسال بیندازیم در مقایسه با مدت 
مشابه رشد ۱۹۶ درصدی داشته در حالی که درآمدهای عملیاتی ۱۳۶ درصد رشد 
داشته است. این حاکی از این است که هم رشد تولید و فروش و هم رشد بهره 

وری داشتیم. 
قائمی ادامه داد: در بحث مدیریت، زیرساخت های خوبی فراهم شده، برنامه 
استراتژی شرکت تدوین و اجرا می شود. سیستم ERP از اول دی ماه سال جاری 
به طور کامل به بهره برداری می رسد. همچنین، در گذشته سیستم برنامه ریزی 
جامع تعمیرات و نگهداری را نداشتیم که طراحی کردیم. ماه های بدون توقف تولید 
را سپری کردیم. در حالی که قبلا به دلیل کمبود ابزارآلات خط تولید تعطیل می شد. 
آینده خوبی برای تولید پیش بینی می کنیم. امسال نسبت به سال گذشته ۲۰ درصد 

افزایش تولید داشتیم و  همین روند در سال آینده ادامه دارد. 
پیش بینی تولید شرکت صبا فولاد خلیج فارس در سال جاری یک میلیون و ۷۰ 
هزار تن است. در مقایسه با ظرفیت قابل دسترس یک میلیون و ۴۵۰ هزار تن، ۳۵۰ 
هزار تن ظرفیت دارد که در برنامه داریم به این ظرفیت برسیم. ما با این دو سوم 

فعلی توانستیم روند سودی را طی کنیم که خودمان باور نمی کردیم.
 ،۱۴۰۰ سال  در  کرد:  بیان  فولاد  صبا  شرکت  خالص  سود  درخصوص  قائمی 

۱٫۸میلیارد تومان سود خالص، درسال ۱۴۰۱، ۲ هزار میلیارد تومان و در ۹ماهه اول 
سال جاری بیش از ۳ هزار میلیارد تومان سود خالص داشتیم. در برآوردها که حاصل 
تعمیم ضریب ۹ ماهه و فروش ۳ ماه آتی است، بیش از ۴همت پیش بینی سود 
خالص داریم. معاون مالی صبا فولاد گفت: چون معافیت مالیاتی داریم نسبت به 
رقبا ۲۵ درصد جلوتر هستیم. از آنجا که سیاست تقسیم سود هلدینگ، سیاست 
حداکثری است نوید خوبی برای سهامدارانی است که در حال حاضر سهامدار ما 
هستند یا در آینده سهامدار ما خواهد شد. پیش بینی ما بین ۸۰ تا ۹۰ درصد تقسیم 
سود است.  وی درباره مواد اولیه شرکت خاطرنشان کرد: ماده اولیه اصلی ما گندله 
است که به فور در کشور است. امروز دچار مازاد عرضه هستیم که صادر می شود. 

برخلاف بریکت برای صادرات گندله مزیت های صادراتی در نظر گرفتند.
قائمی درباره افزایش سرمایه گفت: سرمایه فعلی ما ۵۵۰ میلیارد تومان است که 
قرار است به ۵ هزار میلیارد تومان افزایش یابد. این افزایش سرمایه حدود ۸۰۹ درصد 
افزایش از محل سلب حق تقدم است که تمام وجوه حاصل از این افزایش سرمایه 

صرف پروژه احیای ۲ خواهد شد.
وی درباره ظرفیت این پروژه نیز بیان کرد: ظرفیت اسمی پروژه یک میلیون و 
۷۶۰ هزار تن است که طبق برآورد ما در مدت ۲۸ ماه برخلاف پروژه های مشابه که 
۳۶ماهه است، وارد مدار می شود. علت هم این است که برخی از زیرساخت های 

پروژه در شرکت موجود است.
معاون مالی صبا فولاد درخوص مزیت های این شرکت توضیح داد: مکانی که صبا 
فولاد قرار گرفته جایی است که قرار بود فولاد مبارکه تاسیس شود. یکی از بهترین 
جاهای فیزیکی برای تولید فولاد است. بزرگترین مزیت آن دسترسی به آبهای آزاد و 
بندر شهید رجایی است که چه برای ورود ماده اولیه و چه صادرات هزینه حمل را کم 

می کند. پیش بینی صرفه جویی، ۲۰ دلار در تن به ازای هر حرکت است. اگر احیانا 
سنگ آهن ایران تمام شود و ما مجبور شویم گندله وارد کنیم ما نسبت به رقبا این 
مزیت را داریم که هزینه حمل و صادرات ما کم می شود. وی درباره پذیره نویسی 
صبا فولاد گفت: مجمع مصوب کرد. ثبت شرکت ها انجام شده و منتظر فرصت 

هستیم که آگهی را اعلام کنیم ظرف حداکثر هفته آینده پذیرش شروع می شود.
قائمی ادامه داد: همه آهن اسفنجی های ایران رقیب ما هستند اما یک پله عقب 
تر. آهن اسفنجی در مقایسه با محصول ما معایبی دارد که این محصول ما که جدید 
است معایب مذکور را ندارد. آهن اسفنجی قابل انبارش نیست، تخلخل دارد، درون 
سوزی دارد و با ماندن در انبارش FE خود را از دست می دهد. برای صادرات به 
کشورهای دور قابل استفاده نیست. محصول ما قابل انبارش است. فولاد مبارکه برای 
فصول سرد در زمان کمبود گاز از ما می خرد و انبارش می کند. این مزیت اصلی 
صبا فولاد است. همه آهن اسفنجی فروش ها و تولیدکننده ها رقیب ما هستند اما 
یک پله عقب تر. این محصول در جهان ۱۵میلیون تن ظرفیت نصب شده دارد که 
۱٫۵میلیون تن شرکت صبا فولاد است. در خاورمیانه سوم و در جهان نهم هستیم.

وی افزود: طرح کوچکی به نام سولفورزدایی داریم که با اجرای آن تقریبا ۱۰ تا ۱۵ 
درصد ظرفیت تولید با هزینه کم افزایش می یابد. طرح اصلی طرح احیای ۲ است 
که تولید ما بالای ۳میلیون و ۲۰۰هزار تن می شود. پس از این طرح ما یک واحد 
فولادسازی و ریخته گری نیز خواهیم داشت با ظرفیت ۳ میلیون تن و پیش بینی ما 
این است که در سال ۱۴۰۵ کلنگ می خورد و در انتهای آن طرح به محصول نهایی 
خواهیم رسید. همچنین، مجوز نیروگاه ۶۰۰مگاواتی را با مشارکت یک هلدینگ اخذ 
کردیم که در تبریز احداث می شود. برای تامین برق و طرح های بیشمار دیگر و برای 
تثبیت تولید فعلی و تداوم تولید مثل واگن برگردان، تصفیه آب که این طرح های 

خرد در یک سال و نیم آینده بهره برداری می شود.
وی همچنین، درخصوص نرخ گاز بیان کرد: هزینه انرژی در قیمت تمام شده 
حدود ۱۶ درصد و مواد اولیه ۷۵ درصد. بنابراین ریسک بالایی ندارد. امروز که این 

نرخ در ۴۲۰۰ تومان تثبیت شد نرخ خوب و رقابتی است.
قائمی درباره بازارهای صادراتی “فصبا” گفت: مشکل صادارات نداریم. مشکل ما 
عرضه داخلی دستوری است. به جهت تثبیت بازار داخل ما مجبوریم اول بازار داخل 
را تغذیه کنیم و سپس صادرات انجم دهیم. ما به سادگی می توانیم صد در صد 
محصول را صادر کنیم.  کشورهای عربی، آسیای میانه مقاصد صادراتی ما هستند.
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